
    № 8 (213) April 11, 2025

Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych kra-
jow.   11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej    i 
Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD

267-210-5321

ДЭКИ • ЗАБОРЫ
ПРИСТРОЙКИ
LANSCAPING

ДИЗАЙН УЧАСТКОВ
PATIO • КЛУМБЫ

Сергей Сергей МАКАРОВМАКАРОВ
Американский адвокат

представляет интересы клиентов 
по ИММИГРАЦИОННОМУ законодательству 

по всей территории США
Admitted to NY Bar only

 Рабочие визы
 Получение Green Card по петиции 

работодателя (PERM - Labor Certification)
 Получение Green Card 

по петиции мужа/жены, других членов семьи
 Получение постоянной Green Card 

в случае развода или смерти супруга
 Политическое убежище
 Депортационные процедуры в Иммиграционном Суде
 Прекращение депортации, выпуск из тюрьмы под залог
 Рабочие, студенческие и гостевые визы
 Визы жениха/невесты
 Сложные иммиграционные вопросы:
 Апелляции
 Ходатайства о пересмотре дел
 Петиции о "прощении"
 Петиции "обиженных" жен

Phone:  (215) 543-5598(215) 543-5598  
Fax:     (267) 200-0274(267) 200-0274

Hotline:   (267) 934-7683(267) 934-7683 14500 Bustleton Ave., Suite 204, 
Philadelphia, PA 19116

E-mail: MakarovLaw@yahoo.com
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338April 11, 2025 WIADOMOŚCI Z KRAJU3

OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM Wypełnij kupon i wyślij na 
nasz adres:  PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 Opublikuj ogłoszenie w sekcji 
"Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  i prze-

słać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


ZAKLAD FRYZJERSKI  W HAVERTON 

PA  natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  i pako-

waniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL (KOMER-
CYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  Tel: 267-323-
9437, 203-570-4915, 347-224-

3893


ZAKLAD  SAMOCHO-
DOWY 

ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA 
ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA  I WYSOKIE ZAROB-
KI.

BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, 
MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD 
KWALIFIKACJI

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  PIL-

NIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 
do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.

Elastyczne godziny pracy. Wymagana 
minimalna znajomość jezyka angielskiego i 

uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6



ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie     me-
dyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570




NIKSEN - 

TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 
pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 

PRACOWNIKOW 
OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  DO-

SWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE
BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  WY-
GODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  DO 
PRZEWOZU PRODUKTOW NAF-

TOWYCH
Bonus na start $5,000

Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu
Srednie wynagrodzenie $450 na dzien

Wymagane posiadanie CDL,  2-letnie doswi-
adczenie

HAZMAT konieczny
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  ALUMI-
NIOWE OKNA  I SYSTEMY FASA-
DOWE  Poszukuje pracowników do montażu 

okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek i 

kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  poszukuje 

pracowników na stanowisko: kucharza, 
kelnera i osoby do sprzątania.
Telefon: 215-942-4646

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu Telefon: (215) 669-
1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.
DOWOLNY ROZKLAD  GODZIN 

PRACY
WYMAGANA PODSTAWOWA 

ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike, Levittown, PA

  (267) 499-9999  (267) 632-3653

• Instruktorzy mówiący w języku ukraińskim 
• Testy ELDT w języku ukraińskim 
• Pomoc w zatrudnianiu 

Pierwsza certifikowana ukraińska szkoła przy-
gotowująca zdobycie CDL (Zawodowe Prawo 
Jazdy) w Pensylwanii.
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GEOLODZY BIJĄ NA ALARM. PONAD 
TYSIĄC ZAPADLISK W JEDNYM REGIONIE

Specjaliści z Państwowego Instytutu Geologicznego 
- Państwowego Instytutu Badawczego (PIG-PIB) 
zidentyfikowali w regionie olkuskim ponad tysiąc 
zapadlisk, z czego przeszło 200 deformacji znajduje się 
w sąsiedztwie zabudowy i infrastruktury. W poniedziałek 
geolodzy zaprezentowali specjalny raport dotyczący 
sytuacji zapadliskowej w regionie.

Jak informuje PIG-PIB, zagrożenie dotyczy przede 
wszystkim Bolesławia, Olkusza oraz ich okolic. Szczególną 
uwagę zwraca się przy tym na obszary, na których do 
niedawna działały kopalnie rud cynku i ołowiu. Rozpoznano 
tam 1260 zapadlisk, z czego w sąsiedztwie terenów 
zamieszkanych i głównych dróg jest 216 deformacji, które 
uznano za "istotne" i mogące się uaktywnić.

Ponad tysiąc zapadlisk w rejonie Olkusza i Bolesławia
Szczegółowe dane wskazują, że w rejonie Olkusza 

rozpoznanych zostało 87 zapadlisk, ale na razie nie 
stwierdzono w ich obrębie przejawów reaktywacji. W 
rejonie Bolesławia tylko część starych zapadlisk uaktywniła 
się. Znaczna liczba form istotnych znajduje się w okolicy 
nowo wybudowanej obwodnicy Bolesławia.

Geolodzy zwracają ponadto uwagę, że dotychczasowe 
badania w obrębie zagospodarowanej części Bolesławia 
wskazują, że zapadliska obecnie tworzą się w rejonie 
historycznych szybów i szybików, które po zakończeniu 
eksploatacji zostały zakopane.

Najczęściej likwidacja odbywała się jednak w sposób 
niekontrolowany, co z uwagi na podnoszenie się 
zwierciadła wody, uruchamia proces reaktywacji zapadlisk. 
W zagospodarowanej części Bolesławia tylko od 2023 
roku powstało sześć zapadlisk o takiej genezie.

Zapadliska w Małopolsce. Geolodzy postulują szereg 
zmian w prawie

Eksperci opracowali mapę obszarów zagrożonych 
powstaniem zapadlisk na terenie Bolesławia, 
przedstawiającą lokalizacje szybów, szybików i starych 
zapadlisk, które mogą uaktywnić się na obszarach 
zurbanizowanych. Wskazane punkty polecono obserwować 
i w przypadku stwierdzenia oznak spękań powierzchni 
terenu, czy tez budynków - zgłosić do odpowiednich 
służb ratunkowych. Mapa uwzględnia 97 takich lokalizacji.

Jeśli zaś chodzi o rejon olkuski, zapadliska występują w 
większości na terenach, gdzie prowadzono eksploatację 
systemem z zawałem stropu, jak również na obszarach 
leśnych i niezagospodarowanych. Na terenach 
zabudowanych nie obserwuje się obecnie istotnego 
rozprzestrzeniania procesów zapadliskowych.

"Eksperci z Centrum Geozagrożeń PIG-PIB postulują 
wprowadzenie definicji zapadliska w ustawie o prawie 
ochrony środowiska oraz zmiany w ustawie o planowaniu 
i zagospodarowaniu przestrzennym, aby w planach 
zagospodarowania uwzględniać zarówno miejsca 
występowania obecnych lub historycznych zapadlisk, 
jak również terenów zagrożonych powstaniem zapadlisk, 
niezależnie od ich genezy" - podano w komunikacie.

Wśród postulatów jest tez nowelizacja prawa 
budowlanego tak, by opracowywanie dokumentacji 
geologiczno-inżynierskiej było obowiązującym standardem 
już na etapie uzyskiwania pozwolenia na budowę.

UPADA JEDYNA TAKA FIRMA W POLSCE. 
WŁAŚCICIEL PISZE DO DONALDA TUSKA
- Można to nazwać sabotażem gospodarczym - uważa 

Henryk Słowik. Przedsiębiorca z Podkarpacia wygaszający 
po 30 latach działalność Ekolotu napisał list do premiera, 
zarzucając mu złamanie obietnicy. Na łamach Interii 
krytykuje też sposób funkcjonowania urzędów, które na 
producenta ultralekkich samolotów narzuciły potężne cło, 
a także - jego zdaniem - opóźniły ważną procedurę. Urząd 
Lotnictwa Cywilnego ripostuje: błędów nie popełniono, a 
certyfikacja przebiegła zgodnie z prawem.

Henryk Słowik wprost przyznaje, że stanął pod ścianą. 
Od 1995 roku prowadzi w podkarpackim Krośnie firmę 
Ekolot, która jest jedynym w Polsce producentem 
seryjnych, ultralekkich samolotów. A właściwie była, 
ponieważ właściciel obecnie "wygasza to wszystko do 
spodu". Wybrane nieruchomości zamierza wynająć, 
zwolnił ponadto niektórych pracowników, ponieważ musi 
"jakoś wylądować finansowo". - Firma nadal istnieje, ale 

produkcja nie będzie prowadzona. Być może jej część 
zakupi inny przedsiębiorca - dodaje w rozmowie z Interią.

O nieciekawej sytuacji Ekolotu usłyszeli w marcu zebrani 
na warszawskiej konferencji Polskiego Forum Lotniczego. 
Odczytano wtedy długi list otwarty Henryka Słowika do 
premiera Donalda Tuska. Autor wyjaśnił w nim, że nie może 
dłużej prowadzić firmy ze względu na działania państwowych 
instytucji: Urzędu Lotnictwa Cywilnego oraz Urzędu Celno-
Skarbowego w Przemyślu. Pierwszej wytknął, iż zbyt długo 
czeka, aż uzyska od niej certyfikację modelu samolotu. 
Drugiej, że na sprowadzany z Chin materiał używany do 
produkcji nałożyła aż 125-procentowe cło antydumpingowe, 
mające chronić przed nieuczciwą rywalizacją cenową.

Potężne cło dla lotniczej firmy. "Konto zajął mi Urząd 
Skarbowy"

Najpierw pytam o cło antydumpingowe. Szef Ekolotu 
zapewnia, że importowany od 15 lat towar "nie jest 
konkurencją dla podmiotów z Unii Europejskiej", ponieważ 
w państwach Wspólnoty nie można go dostać.

- Chciałbym go kupować w UE, ale to niemożliwe. 
Upraszczając, jestem w sporze z Urzędem Celnym, 
a sprawa jest w toku. Wydaje mi się, że błąd popełnił 
pracownik laboratorium, który badał materiał i nadał mu, 
w mojej ocenie, niewłaściwy kod - tłumaczy.

Jak uściśla Henryk Słowik, przez długi czas urzędnicy nie 
nakładali na Ekolot tak wysokiej opłaty za wwóz tego towaru, 
uniemożliwiając firmie normalną działalność. Podpiera się 
przy tym decyzją otrzymaną ponad dekadę temu.

- Teraz inny oddział celny stwierdził, że używany kod jest 
nieprawidłowy. Zmieniono go i materiał jest już na liście UE 
i podlega cłom antydumpingowym. Występowałem jeszcze, 
aby do czasu wyjaśnienia sprawy, "zawiesić" postępowanie. 
Nie było na to zgody, konto zajął mi Urząd Skarbowy, 
nastąpiła egzekucja środków. Złożyłem odwołanie w tej 
sprawie i czekam na jej rozpatrzenie - opisuje.

Dziwi się też, że cła mające pomagać europejskim 
podmiotom, jemu akurat zaszkodziły. - Już wiele miesięcy 
temu, czując się bezsilny, skierowałem do kancelarii premiera 
prośbę o pomoc. Interwencja była szybka: sprawę przekazano 
do Ministerstwa Finansów, stamtąd - z Departamentu 
Ceł - również prędko zareagowali i wyrazili wolę pomocy. 
Przedstawili problem następująco: "To jest kompetencja 
unijna, musimy napisać w tej sprawie do UE" - wspomina.

Nie będzie firmy, znikną i wpływy z podatków
Właściciel Ekolotu usłyszał jednak, że żadna odpowiedź 

z Unii nie spłynęła mimo wielokrotnych monitów. Kiedy 
sam skontaktował się z "odpowiednią komórką" w UE, 
najpierw dostał potwierdzenie, iż antydumpingowych ceł 
nie nakłada się na towary niewytwarzane we Wspólnocie. 
Kiedy zaczął dociekać o interpretację prawną, kontakt się 
urwał. Następnie, "aby się ratować", wystąpił o procedurę 
uszlachetnienia towaru. Dzięki temu mógłby ominąć 
125-procentową opłatę, bo wiedział, że samoloty, w których 
użyto problematycznego materiału, wyjadą z UE. - Wtedy 
Urząd Celny wrócił do odpraw z poprzednich lat i naliczył 
cło wstecz za dwa albo trzy lata - twierdzi.

Według niego "sprawę postępowania w Urzędzie Celnym 
niektórzy mogliby nazwać sabotażem gospodarczym". - 
Co państwu z tego, że doprowadza do bankructwa firmę 
i ona się zamyka? Samego ZUS-u płaciłem 500 tysięcy 
złotych. Jestem Polakiem, chcę tu pracować, Ekolot to 
rodzima firma, nie ma takiej drugiej w kraju w tej branży. 
Wyprodukowaliśmy przez te lata prawie 300 samolotów - 
wymienia Henryk Słowik.

W jego liście otwartym czytamy: "Pragnę też zwrócić 
się tutaj do pana premiera Donalda Tuska - chcę dodać 
mojego premiera. Przecież obiecał pan, panie premierze, 
że już nigdy żaden urzędnik nie doprowadzi do bankructwa 
polskiej firmy. Nie dotrzymał pan słowa".

- Oczywiście nie jestem naiwny w tym, że premier będzie 
to czytał - on ma się czym zajmować. Podejrzewam, że nie 
jestem wyjątkiem, bo firmy ciągle się skarżą na podobne 
sytuacje. Nie winię urzędników czy kogokolwiek, po prostu 
system nie działa i trzeba się zastanowić, dlaczego. 
Urzędnicy mogą czekać, ale ja nie mogę. Co miesiąc 
pracownicy czekają na wypłatę, a ZUS i Urząd Skarbowy 
na swoje pieniądze. Mogę wytrzymać kilka miesięcy bez 
dochodów, ale nie da się tego ciągać przez miesięcy 
kilkanaście. Zaciągnąłem zobowiązania, nie chcąc popaść 
w bankructwo - tłumaczy przedsiębiorca z Krosna.

Rzeszowskiej Izbie Administracji Skarbowej, pod którą 
podlega urząd w Przemyślu, zadałem kilka pytań. Chciałem 

wiedzieć m.in., czy faktycznie na chiński materiał nałożono 
125-procentowe cło, a jeśli tak - dlaczego; czy Izba potwierdza, 
że naliczyła cło wstecz; czy decyzję wobec Ekolotu można 
jeszcze cofnąć lub zmodyfikować oraz o konieczność 
konsultacji z europejskimi urzędnikami. Otrzymałem 
odpowiedź: "Z uwagi na obowiązek przestrzegania tajemnic 
prawnie chronionych nie jest możliwe udzielenie informacji 
dotyczącej indywidualnego podmiotu ani o żadnych 
okolicznościach związanych z konkretną sprawą".

Samoloty są gotowe, ale nie latają. Podejrzliwe pytania 
klientów

Henryk Słowik wyjaśnia również, gdzie - w jego ocenie - 
leży problem związany z uzyskaniem certyfikacji od Urzędu 
Lotnictwa Cywilnego. W liście do premiera wskazał, iż 
w Ekolocie skonstruowano samolot Topaz 600, którego 
masa startowa wynosi600 kg (waga samej maszyny plus 
paliwa i osób na pokładzie). Szef krośnieńskiej firmy 
zaznacza, że 90 procent potencjalnych klientów woli 
samolot z wyższym ograniczeniem masy. Jak deklaruje, 
po rozmowach z osobami z ULC był pewien, że Topaz 
600 "szybko i sprawnie" uzyska certyfikację.

- Wtedy przyjąłem pierwsze zamówienia na takie 
samoloty, wierząc, że zanim je wyprodukuję to zakończymy 
certyfikację. Założenia były jednak błędne, bo ten proces 
trwa już kilkanaście miesięcy. Samoloty stoją, a klienci 
czekają na "papiery". Ja ich nie mam i nie mam pieniędzy 
za gotowe samoloty. Tymczasem klienci podejrzliwie 
dopytują: "Dlaczego inni mogą, a pan nie może tego 
zarejestrować?" - cytuje.

ULC: W liście otwartym jest wiele nieprawdziwych 
informacji

Przedsiębiorca nie wie, dlaczego certyfikacja Topaza 
600 w ULC "tak długo trwa i przeciąga się z miesiąca 
na miesiąc". W liście otwartym padają gorzkie słowa 
wobec ULC: "Mam dobrą wiadomość (...). Już niedługo 
pozbędziecie się mnie i Ekolotu, a wraz z nim tych 
wspaniałych pracowników, którzy odpowiadali za 
wieloletnią produkcję samolotów".

Zajmujący się lotnictwem urząd odpiera zarzuty. Według 
jego rzeczniczki Marty Chylińskiej w liście "znajduje się 
wiele niespójnych i nieprawdziwych informacji". Jak 
zauważa, jego autor utrzymuje, że w Topazie 600 "budowa 
płatowca, wyposażenie, silniki, awionika, wszystko jest 
takie samo, jak w samolotach 450 kilogramów".

- Niestety, próby wytrzymałościowe w trakcie procesu 
certyfikacji nie potwierdzają tej tezy. Jeden z głównych 
elementów konstrukcyjnych musiał zostać wzmocniony, 
czego Ekolot w żaden sposób nie kwestionował, 
zdając sobie sprawę z obiektywnych wyników prób 
wytrzymałościowych, a nie subiektywnych ocen 
inspektorów ULC - przekonuje.

Ekolot się zwija. "Nie miałem środków, aby to 
kontynuować"

Jak nadmienia rzeczniczka, szef Ekolotu "twierdzi, że 
system nie działa, podczas gdy certyfikacja trwa od grudnia 
2023 roku i jest na ukończeniu", a jednocześnie wie on, 
iż w Czechach przebiega ona dłużej, ponieważ tam także 
chciał ją uzyskać, o czym mowa w liście.

Marta Chylińska potwierdza jednak, że i nad Wisłą 
to czasochłonna procedura, a wśród przykładów 
podaje maszynę Topaz z masą 472 kilogramy, w której 
przypadku wszystko zajęło trzy lata i dwa miesiące. 
Z kolei Agencja UE ds. Bezpieczeństwa Lotniczego 
certyfikowała ultralekki samolot WT9 Dynamic LSA przez 
mniej więcej siedem lat.

- Nie popełniono błędów w procesie. Urząd prowadził 
certyfikację w sposób rzetelny, zgodnie z przepisami 
prawa, udzielając wszelkich informacji wnioskodawcy. 
Jej czas trwania jest uzależniony m.in. od wyników 
przeprowadzonych prób, na przykład wytrzymałościowych 
oraz w locie, ale przede wszystkim od wnioskodawcy, 
który musi wykazać zgodność statku powietrznego 
z obowiązującymi wymaganiami technicznymi (...). 
Wszystkie działania prowadzone w ramach certyfikacji 
są podyktowane względami bezpieczeństwa - informuje 
rzeczniczka, dodając, iż listy otwarte "nie mogą wpływać 
na jakość oraz przyspieszenie procesu".

Wskazała przy tym, że datę wręczenia Ekolotowi 
certyfikatu wyznaczono na 4 kwietnia. Tak też się stało, 
lecz szef firmy nie ma wątpliwości, że ten fakt niewiele 
zmienia. Wcześniej zdecydował bowiem o wstrzymaniu 
produkcji i ograniczeniu zatrudnienia.
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OPŁATA ZA WJAZD DO KRAJÓW UE? 
MEDIA: TOCZY SIĘ DYSKUSJA, POLSKI 

RZĄD "ZA"
Szykuje się opłata od cudzoziemców za wjazd do krajów 

Unii Europejskiej? Według doniesień money.pl, o takim 
rozwiązaniu dyskutuje się już w Brukseli, a jego inicjatorami 
mają być Francuzi. Nowa opłata zasiliłaby unijny budżet, 
ale też stanowiłaby swoisty odwet wobec Stanów Zjedno-
czonych. Polski rząd ma popierać ten pomysł.

Nowa opłata od cudzoziemców za wjazd do krajów Unii 
Europejskiej miałaby wynieść nawet 30 euro i wejść w 
życie już w 2026 roku - wynika z ustaleń money.pl. Serwis 
podaje, że inicjatorami takiego rozwiązania są Francuzi.

Będzie opłata od cudzoziemców za wjazd do UE? Media: 
To pomysł Francuzów

Źródło money.pl w rządzie twierdzi, że to wstępny po-
mysł Stéphane'a Séjourné, który piastuje stanowisko wi-
ceprzewodniczący Komisji Europejskiej ds. dobrobytu 
i strategii przemysłowej. Jest on bliskim współpracownikiem 
prezydenta Francji Emmanuela Macrona.

"Francuzi mają pomysł, by nałożyć opłatę 30 euro od 
każdego wjeżdżającego spoza UE. Byłoby to więc takie 
lustrzane odbicie amerykańskiego systemu ESTA, w ra-
mach którego trzeba uiścić opłatę 21 dolarów" - mówi 
rozmówca serwisu.

ESTA to amerykański Elektroniczny System Autoryzacji 
Podróży (Electronic System for Travel Authorization). W 
ramach systemu, kraje uczestniczące w Programie Ruchu 
Bezwizowego otrzymują zezwolenie na pobyt w USA nie 
przekraczający okresu 90 dni. Korzystanie z systemu ESTA 
jest płatne - trzeba wnieść bezzwrotną opłatę w wysokości 
21 dolarów. Dzięki temu uzyskujemy upoważnienie do 
podróży na teren USA (wielokrotnych) przez dwa lata.

Rozmówca money.pl z kręgów rządowych zaznacza, że 
ten pomysł bardzo się polskim władzom podoba. "Bogaci 
Chińczycy przyjeżdżają tu na objazdówki, niech płacą. 
W dodatku to pomysł społecznie akceptowalny, bo nie 
uderzający w Europejczyków" - mówi.

Europa rozważa korzyści z opłaty od wjazdu do UE. 
Wpływy do budżetu i odwet na Trumpie

Dodaje, że nie bez znaczenia są potencjalne wpływy 
do unijnego budżetu - szacunki wskazują na kwotę od 
kilkunastu do nawet 30 mld euro rocznie, co być może nie 
jest sumą zawrotną, ale też nie do zignorowania w obliczu 
rosnącej presji na wydatki, zwłaszcza zbrojeniowe.

Według źródeł, pomysł generuje pewne głosy sprzeciwu 
- np. ze strony tych przedstawicieli branży turystycznej, 
którzy związani są z organizacją wycieczek do krajów Unii 
Europejskiej dla osób spoza Wspólnoty - jednak są to głosy 
marginalne. Na razie rozmowy o opłacie za wjazd do UE 
toczą się na szczeblu politycznym; ewentualna dyskusja 
o szczegółach technicznych dopiero przed krajami człon-
kowskimi.

Pojawiają się też opinie, że taka opłata - która siłą rzeczy 
dotknęłaby też obywateli Stanów Zjednoczonych - to dobra 
odpowiedź na rosnący protekcjonizm USA pod rządami 
Donalda Trumpa, a samo mówienie o jej wprowadzeniu 
może stanowić narzędzie politycznego nacisku w obliczu 
wojen celnych.

JAPOŃCZYCY POKOCHALI POLSKIE 
MIASTO. TO NIE WARSZAWA ANI KRAKÓW

W 2024 roku Toruń odwiedziło 2,487 miliona osób, co 
było powtórzeniem rekordu z 2019 roku. Większość sta-
nowili Polacy, jednak z danych miasta wynika, że rośnie 
liczba turystów zagranicznych m.in. z Japonii.

Jak informuje Ośrodek Informacji Turystycznej w To-
runiu, w 2024 r. miasto odwiedziło 2,487 mln turystów, z 
czego 92,3 proc. stanowili Polacy. Wśród zagranicznych 
gości, dominowali Niemcy (32,7 proc.), na drugim miejscu 
znaleźli się Anglicy (26,9 proc.).

Toruń odwiedzają m.in. turyści z Czech i Japonii
Pierwszą trójkę listy zagranicznych turystów odwiedza-

jących Toruń zamknęli Czesi (7,7 proc.). W porównaniu z 
2023 roku, gości z Czech było o 2,7 proc. więcej. Region 
Pomorza jest w ostatnich latach bardzo popularny wśród 
naszych sąsiadów. Trójmiasto, które sobie upodobali, dzieli 
od Torunia stosunkowa niewielka odległość. Z Gdańska 
można tam dotrzeć w niecałe dwie godziny. Toruniem 
interesują się także Japończycy. W 2024 roku miejsco-
wość odwiedziło 5,8 proc. obywateli Kraju Kwitnących 
Wiśni. W 2023 roku stanowili oni 6,3 proc. wszystkich 
zagranicznych turystów. Jak podaje "Fakt" stolica woj. 
kujawsko-pomorskiego może interesować Japończyków z 
powodu anime "O ruchach ziemi", powstałego na podsta-
wie mangi o takim samym tytule. Komiks jest inspirowany 
postacią Mikołaja Kopernika.

W Toruniu działają japońskie firmy
Jednak związków Torunia z Japonią jest więcej. Miasto 

jest objęte Pomorską Specjalną Strefą Ekonomiczną, 
a w powiecie toruńskim działają od lat japońskie firmy 
Sohbi Craft Poland oraz Yusen Logistic. W ostatnich 
latach miasto odwiedzali także ambasadorowie Japonii 
w Polsce - Akio Miyajima oraz obecny ambasador Akira 
Kono. Celem tych wizyt była m.in. rozmowa o ewentualnej 
promocji specjalnej strefy wśród japońskich firm.

Z raportu Ośrodka Informacji Turystycznej w Toruniu 
wynika, że turyści docierają do Torunia głównie samo-
chodem. Prawdopodobnie wynika to z ubogiej siatki 
przejazdów PKP i długiego czasu przejazdu. Podróż 
Intercity ze wspomnianego Gdańska do Torunia trwa 
ponad 3 godz. Z Warszawy od 2 godz. do 2 godz. 40 min 
(przy opcji z przesiadką). Z Krakowa podróż PKP zajmie 
od 5 godz. do nawet 9 godz. Możliwe, że gdyby miasto 
było lepiej skomunikowane połączeniami kolejowymi, to 
turyści krajowi i zagraniczni, odwiedzaliby je chętniej.

POLSKA SKORZYSTA NA 
AMERYKAŃSKICH CŁACH? "U NAS 

KOSZTY SĄ NIŻSZE"
Cła w wysokości 20 proc. nałożone przez Donalda 

Trumpa na Unię Europejską uderzą także w polską 
gospodarkę. Ich skutkiem mogą być nie tylko poważne 
zmiany na rynku, ale również likwidacja miejsc pracy 
w wielu sektorach. Eksperci zauważają jednak, że w 
tej sytuacji kryją się również możliwości rozwoju dla 
naszego kraju, a Polska ma sporą szansę przyciągnąć 
inwestorów z Europy Zachodniej.

Prezydent USA Donald Trump podpisał w środę rozpo-
rządzenie o "cłach wzajemnych" na towary sprowadzane 
do USA. Stawki różnią się w zależności od kraju. Dla 
towarów z państw UE wynoszą 20 proc., dla Chin - 34 
proc., dla Japonii - 24 proc., natomiast Wielka Brytania i 
Australia zostały objęte minimalną, 10-procentową staw-
ką. Nowe taryfy nie uderzą m.in. w Rosję oraz Białoruś.

Według danych Głównego Urzędu Statystycznego 
(GUS) w 2024 roku polski eksport towarów do Stanów 
Zjednoczonych osiągnął wartość 11,6 miliarda euro, co 
stanowi wzrost o 6,1 proc. w porównaniu z rokiem po-
przednim. Z kolei z UE do USA trafiły towary o wartości 
333,4 mld euro.

Cła Trumpa uderzą w polską gospodarkę. Jedną bran-
żę mogą zaboleć szczególnie mocno

Cła Donalda Trumpa nałożone na UE w wysokości 
20 proc. uderzą w polską gospodarkę. Zdaniem pre-

miera Donalda Tuska mogą one zmniejszyć polski PKB 
o 0,4 proc., czyli - jak wyliczył szef rządu - straty mogą 
przekroczyć 10 mld złotych.

- W pierwszej kolejności nowe cła uderzą w branżę 
motoryzacyjną. Dopiero zmiany w tym obszarze pokażą, 
jak nowy kształt wymiany handlowej z USA wpłynie na 
polski i europejski rynek pod względem makroekono-
micznym - wskazuje Agnieszka Kolanowska, Strategic 
Partnership Manager w Smart Solutions HR.

Głównymi kategoriami eksportowanych z Polski towa-
rów są maszyny i urządzenia mechaniczne, aparatura 
medyczna i optyczna oraz urządzenia transportowe.

Warto pamiętać, że Polska pełni kluczową rolę w euro-
pejskich łańcuchach dostaw, dostarczając komponenty i 
maszyny do Niemiec, Francji i Holandii, a nasz kraj jest 
jednym z głównych dostawców części motoryzacyjnych 
w Europie. Można zatem założyć, że znaczna część 
eksportu samochodów z UE do USA zawiera polskie 
komponenty, a to może wywołać efekt domina i wpłynąć 
na polską gospodarkę oraz rynek pracy.

Cła Trumpa zlikwidują miejsca pracy w Polsce? Eks-
perci ostrzegają

Nie można zatem wykluczyć, że mniejsze zapotrzebo-
wanie na polskie komponenty i maszyny, doprowadzi do 
spadku produkcji w polskich zakładach. To z kolei może 
oznaczać zwolnienia w wielu sektorach.

Z raportu Raport Polskiego Instytutu Ekonomicznego 
(PIE) wynika, że w 2023 r. popyt finalny (zapotrzebo-
wanie na dobra i usługi przeznaczone do ostatecznego 
konsumpcji lub użycia, bez dalszego przetwarzania) USA 
odpowiadał za około 3 proc. zatrudnienia w Polsce. - 
Mniejszy popyt może sprawić, że wielu pracowników 
stracić pracę - uważa Natalia Myskova, dyrektor zarzą-
dzająca w Smart Solutions HR.

Eksperci z firmy Smart Solutions HR wskazują, że 
negatywne konsekwencje amerykańskich ceł mogą 
dotknąć również branże wymagające wieloletnich inwe-
stycji oraz długofalowych zwrotów. Należą do nich m.in. 
farmacja, biotechnologia, metalurgia, elektrotechnika, 
elektronika, technologie specjalistyczne i inżynieryjne, 
przemysł chemiczny oraz IT.

Do tego część biznesów może przenieść się w inne 
regiony świata. - Takie nastawienie ma bezpośrednie 
przełożenie na rynek pracy. W niektórych branżach 
prawdopodobnie będą zwolnienia, a inne będą szukały 
większej elastyczności, by móc reagować na wszelkie 
zmiany koniunktury - ocenia Agnieszka Kolanowska. 

Polska ma szansę skorzystać na amerykańskich cłach?
Amerykańskie cła - według ekspertów - paradoksalnie 

mogą jednak przynieść naszemu krajowi szansę. Zda-
niem Myskovej, z powodu mniej opłacalnej produkcji 
w zachodnich krajach UE, firmy z tych rejonów mogą 
poszukiwać alternatywnych lokalizacji w UE.

- Polska jako kraj, w którym koszty produkcji są niż-
sze, może przyciągnąć inwestorów, zwłaszcza z branży 
motoryzacyjnej, AGD i przemysłu maszynowego. Firmy 
europejskie, które dotychczas eksportowały gotowe 
produkty do USA, mogą przenieść część produkcji do 
Polski, aby obniżyć koszty i wyrównać ceny końcowe, 
unikając bezpośredniego wpływu ceł, tym samym oferując 
nowe miejsca pracy - oceniła ekspertka. 
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KACZYŃSKI WSKAZAŁ CZTERY 
PRIORYTETY KAMPANII. UDERZYŁ W 

TRZASKOWSKIEGO

- My żadnym junior-partnerem Niemiec nie jeste-
śmy - mówił w niedzielę Jarosław Kaczyński. Prezes 
PiS przekonywał, że "musimy odpowiedzieć syme-
trycznie" na odsyłanie migrantów z Niemiec do Polski. 
Kaczyński skrytykował też kandydata KO w wyborach 
prezydenckich Rafała Trzaskowskiego. - Ma domknąć 
system - ocenił polityk.

Jarosław Kaczyński w niedzielę pojawił się w Wy-
sokiem Mazowieckiem (woj. podlaskie), aby wesprzeć 
kandydaturę Karola Nawrockiego w wyborach prezy-
denckich. Prezes PiS nawiązał również do ostatnich 
wydarzeń.

- Zwyciężymy, ale jeszcze trochę drogi ku temu jest. 
Warto przekonywać tych, którzy ciągle się wahają - 
mobilizował Kaczyński.

- Mamy dwóch głównych kandydatów: Karola Nawroc-
kiego i Rafała Trzaskowskiego. Jeśli ktoś się waha, na 
kogo głosować, to trzeba przeprowadzić pewną analizę 
- tłumaczył prezes PiS.

- Z jednej strony jest Karol Nawrocki - twarda posta-
wa, walka o nasze bezpieczeństwo i niezależność, a z 
drugiej strony jest pan Trzaskowski, który ma domknąć 
system, w ramach którego będziemy szli w kierunku, 
żeby się na wszystko zgadzać, żeby być podporządko-
wanym Niemcom i być junior-partnerem Niemiec. Dla 
nikogo, kto jest rozsądny i kto chce, żeby Polska była 
bezpieczna i suwerenna, nie może być innego wyboru 
niż Karol Nawrocki - podkreślił polityk.

Wybory prezydenckie 2025. Kaczyński: KO wpro-
wadza w błąd

Zdaniem Kaczyńskiego Koalicja Obywatelska to for-
macja, która "wprowadza w błąd" i "mówi nieprawdę".

Prezes PiS wyjaśnił, że obecnie toczy się o walka w 
czterech sferach: bezpieczeństwa, spraw wewnętrznych, 
rozwoju oraz przyszłych pokoleń.

- Ciągle mam nadzieję, że to jest tylko incydent, 
że to minie, ale pewności takiej nie ma - tak mówił o 
tzw. demokracji walczącej, którą ogłosił Donald Tusk. 
Zdaniem lidera największej partii opozycyjnej Polska 
zmierza w kierunku autorytaryzmu,

Brak kontynuacji w armii? Kaczyński oskarżył rzą-
dzących

Prezes PiS dokonał porównania rządów Zjednoczonej 
Prawicy i Koalicji 15 Października. Rozpoczął od spraw 
wojskowych: - Myśmy podjęli decyzję, żeby nie tylko 
bronić całego terytorium, ale stworzyć silną armię. Armia 
zaczęła się zwiększać, przekroczyła 200 tys. żołnierzy.

- Za obecnej władzy nie ma kontynuacji - konstato-
wał Kaczyński. Mówił m.in. o ograniczonym naborze 
do armii, który wyniósł 10 tys. wobec planowanych 
wcześniej 40 tys.

Prezes PiS wskazywał na kwestię migrantów. - Mó-
wiliśmy przez cały czas zdecydowane "nie". Oni tylko 
doszli do władzy i nie minęły dwa tygodnie, i podpisali 
pakt migracyjny - mówił. W jego opinii mamy do czy-
nienia "z kłamstwem w żywe oczy".

Lider PiS mówił też o sytuacji w Czerwonym Boru na 
Podlasiu. Jak tłumaczył, brakuje tam poczucia bezpie-

czeństwa z powodu przebywających tam zorganizowa-
nych grup migrantów.

Wybory prezydenckie. "Partnerem Niemiec nie je-
steśmy"

- Przepychają przez zachodnią granicę ludzi, których 
Niemcy nie chcą. (...) Trzeba zablokować granicę za-
chodnią, musimy odpowiedzieć symetrycznie - ciągnął 
dalej. Jarosław Kaczyński opowiedział się za zorgani-
zowaniem referendum w sprawie paktu migracyjnego.

- My żadnym junior-partnerem Niemiec nie jesteśmy 
- przekonywał zgromadzonych.

Kaczyński wymieniał także dokonania rządu Zjedno-
czonej Prawicy w dziedzinie gospodarki: wspomaganie 
polski lokalnej, uzdrowienie wydatków publicznych.

- Umieliśmy przyzwoicie rządzić, nie genialnie, my 
nie mieliśmy jakiegoś genialnego rządu, ale bardzo 
zdolnego premiera - kontynuował.

- Za chwilę wygasają wszystkie ograniczenia, doty-
czące Ukrainy - mówił prezes PiS w kwestii rolnictwa 
i napływu towarów ze wschodu. - Karol Nawrocki już 
zapowiada, że się będzie temu przeciwstawiał, a Trza-
skowski nie - dodał.

RAFAŁ BRZOSKA PROPONUJE NOWY 
OBOWIĄZEK. DOTYCZY NUMERU PESEL

Rafał Brzoska, który przewodzi społecznej inicjatywie 
deregulacyjnej "sprawdzaMY", proponuje nowy obo-
wiązek dotyczący numeru PESEL. Pomysł ma na celu 
ograniczenie przestępczości ubezpieczeniowej. O co 
dokładnie chodzi?

Zespół ds. deregulacji kierowany przez Rafała Brzo-
skę ma nowy pomysł. Dotyczy on numeru PESEL. Szcze-
góły przedstawił na nagraniu zamieszczonym w serwisie 
X prezes InPostu, który od lutego stoi na czele społecznej 
inicjatywy deregulacyjnej "sprawdzaMY".

Rafał Brzoska proponuje nowy obowiązek. Dotyczy 
numeru PESEL

Założyciel InPostu Rafał Brzoska postuluje, aby przy 
zawieraniu umów o ubezpieczenie OC obowiązkowo 
sprawdzano, czy numer PESEL danej osoby nie jest 
zastrzeżony. Chodzi o przeciwdziałanie wyłudzeniom - np. 
sytuacjom, w którym samochód zostaje ubezpieczony na 
"kradzione" dane osobowe. Jak przekonuje biznesmen, 
sprawdzanie, czy PESEL nie jest zastrzeżony, świetnie 
sprawdza się w umowach bankowych - i ubezpieczyciele 
też powinni sprawdzać, czy osoba, której dane figurują 
w umowie, nie zastrzegła swojego PESEL-u.

"Proponujemy obowiązek sprawdzania zastrzeżenia 
PESEL także przy zawieraniu umów OC. Dziś luka praw-
na pozwala przestępcom ubezpieczać auta na cudze 
dane. Chrońmy obywateli przed wyłudzeniami — tak 
jak w bankach!" - czytamy we wpisie Rafała Brzoski.

Na nagraniu dołączonym do wpisu prezes InPostu 
zauważa, że ostatnio mamy do czynienia z "zalewem 
informacji" w mediach elektronicznych i tradycyjnych, 
dotyczących tego, że "kradziona jest nasza tożsamość, 
numer PESEL, celem zawarcia umów ubezpieczenio-
wych, gdzie my później jesteśmy ścigani jako obywatele 
przez zakłady ubezpieczeniowe, bo ktoś użył naszego 
PESEL-u".

Rafał Brzoska chce walczyć z przestępczością ubez-
pieczeniową

"Rozwiązanie jest tak bajecznie proste! Wystarczy, by 
- celem zawarcia umowy polisy ubezpieczeniowej - była 
weryfikacja zastrzeżenia numeru PESEL w mObywatelu 
- tak, jak robimy to chociażby w przypadku zawierania 
umów notarialnych na zakup nieruchomości. Proste 
rozwiązania najczęściej są najbardziej skuteczne" - 
przekonuje Rafał Brzoska.

Przypomnijmy, że od 1 czerwca 2024 r. instytucje 
finansowe mają obowiązek weryfikować, czy numer 
PESEL jest zastrzeżony, przy zawieraniu np. umowy 
kredytu lub pożyczki. Chodzi o to, by zapobiegać m.in. 
wyłudzeniom kredytów na cudze dane osobowe.

W sobotnie (5 kwietnia) popołudnie pomysł wprowa-
dzenia obowiązku sprawdzenia zastrzeżenia numeru 
PESEL przed zawarciem umowy ubezpieczenia miał 749 
głosów poparcia na stronie inicjatywy "sprawdzaMY".

Rafał Brzoska deklaruje, że jego celem jest przedsta-
wienie rządowi "100, 200, a nawet 300 dobrych propozycji" 
deregulacji do 1 czerwca br. Założyciel i prezes InPostu 
stanął na czele społecznej inicjatywy deregulacyjnej po 
tym, jak poprosił go o to premier Donald Tusk podczas 
konferencji w siedzibie warszawskiej giełdy 10 lutego. Na 
stronie inicjatywy "sprawdzaMY" czytamy, że dotychczas 
zespół Brzoski przekazał stronie rządowej 111 pomysłów.

BĘDZIE REWIZJA SYSTEMU ETS? "ŚMIEM 
TWIERDZIĆ, ŻE MAMY WIĘKSZOŚĆ"

Minister klimatu i środowiska Paulina Hennig-Kloska 
zabrała głos w sprawie systemu ETS. Jej zdaniem, wśród 
państw członkowskich UE jest większość konieczna dla 
jego rewizji. 

Francja przedstawiła wstępną propozycję wprowa-
dzenia korytarza cenowego dla uprawnień w systemie 
ETS podczas rady ministrów ds. energii - potwierdziła 
Hennig-Kloska, która z ramienia polskiej prezydencji 
kierowała tym spotkaniem w Brukseli. Jak dodała, realnie 
pomysł tego typu mógłby wejść w życie najwcześniej na 
początku 2026 r

- Francuzi otworzyli dyskusję. (...) Na podstawie dyskusji 
i mojego rozeznania śmiem twierdzić, że mamy większość 
potrzebną do rewizji ETS - powiedziała ministra. Zastrze-
gła, że różne kraje członkowskie różnie postrzegają tę 
rewizję, którą Komisja zapowiada na rok 2026.

Rewizja systemu ETS? Minister wskazała termin
Oceniła, że dobrze, że odbywa się taka dyskusja.
- Niekoniecznie chodzi o to, by odstąpić od zasady "za-

nieczyszczający płaci", tylko, żeby ta zasada była bardziej 
racjonalna i nie chwiała rynkiem - podkreśliła minister.

Zaznaczyła, że pojawiające się nieformalne propozycje 
krajów UE to głównie: spowolnienie procesu wycofywania 
się z darmowych pozwoleń na emisję CO2 oraz korytarze 
cenowe na rynku ETS.

- Musimy porozmawiać z DG Clima (w KE) - planowana 
jest rewizja (w 2026 r.), ale powinna ona odbyć się wcze-
śniej - skonkludowała.

Tydzień temu agencja Reuters donosiła, że Francja 
zaproponowała, aby w systemie EU ETS wprowadzić 
korytarz cenowy dla pozwoleń na emisję CO2.
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BOOM NA MIESZKANIA OD 
DEWELOPERÓW. "PO WZROSTACH CEN 

SPRZED ROKU NIE MA ŚLADU"
W marcu deweloperzy sprzedali o 10 proc. więcej 

mieszkań niż w lutym i o 5 proc. więcej niż w analogicz-
nym miesiącu ubiegłego roku, a wprowadzili na rynek 
2 tysiące więcej lokali niż udało się im w tym czasie 
sprzedać - wynika z raportu Otodom. Poziom cen nadal 
pozostawał stabilny.

Według wstępnych danych Otodom Analytics w marcu 
deweloperzy sprzedali 3,7 tys. lokali, co oznacza wzrost 
o 10 proc. w porównaniu z lutym i o 5 proc. w ujęciu 
rocznym. W siedmiu największych polskich miastach 
ponownie zwiększyła się liczba mieszkań oferowanych 
na rynku deweloperskim, zbliżając się do poziomu 60 tys. 
Na rynku wtórnym nabywcy mogli wybierać spośród 51,5 
tys. ogłoszeń, z kolei w sektorze najmu oferta zwiększyła 
się o 4 proc. względem lutego.

Deweloperzy oferują coraz więcej mieszkań
W siedmiu największych polskich miastach bieżąca 

podaż była w marcu wyraźnie większa od popytu. Firmy 
deweloperskie ponownie wprowadziły do sprzedaży o 2 
tys. więcej mieszkań, niż w tym czasie zostało kupionych. 
Łączna oferta nowych mieszkań w Katowicach, Krakowie, 
Łodzi, Poznaniu, Trójmieście, Warszawie i Wrocławiu 
sięgnęła niemal 60 tys. mieszkań. Tym samym marzec 
okazał się 18 miesiącem z rzędu, w którym oferta dewe-
loperów nieprzerwanie rosła.

Autorzy raportu wskazali, że choć sprzedaż mieszkań 
w pierwszym kwartale 2025 roku była o 13 proc. niższa 
niż w analogicznym okresie ubiegłego roku (licząc wzglę-
dem skorygowanych danych za 2024 r.), obserwowany 
z miesiąca na miesiąc wzrost liczby transakcji pozwala 
z ostrożnym optymizmem patrzeć na dalszą część roku.

"Ten pozytywny trend pojawił się mimo braku wyraź-
nych zmian w otoczeniu makroekonomicznym, co może 
świadczyć o stabilizującym się popycie i stopniowej 
adaptacji rynku do nowych warunków. Warto również 
zwrócić uwagę na marcowe dane - w odróżnieniu od lat 
ubiegłych, po uwzględnieniu liczby dni sprzedażowych, 
marzec przyniósł lepsze wyniki niż luty. Choć różnica była 
niewielka, może ona sygnalizować zmianę sezonowego 
rytmu zakupowego. Wszystko to pozwala zakładać, że 
całoroczna sprzedaż w 2025 roku ma szansę utrzymać się 
co najmniej na poziomie z roku ubiegłego" - zaznaczyła 
Katarzyna Kuniewicz z Otodom.

Pod względem cen marzec na rynku deweloperskim 
okazał się kolejnym miesiącem stabilizacji. Eksperci 
Otodom zauważyli, że przeciętne ceny ustabilizowały 
się nie tylko w relacji miesiąc do miesiąca (wzrost o 
0,2 proc.), ale również w stosunku do cen sprzed roku. 
"To już drugi miesiąc z rzędu, kiedy wzrost rok do roku 
przeciętnych cen wyniósł 5,5 proc., a po kilkunastopro-
centowych wzrostach sprzed roku nie ma już śladu" 
- wskazali autorzy.

Na rynku wtórnym tempo wzrostu podaży wyhamowało
Liczba ogłoszeń o sprzedaży mieszkań na rynku wtór-

nym w największych miastach (51,5 tys.) była o niemal 
2 proc. wyższa w porównaniu do lutego. Największe 
ożywienie pod względem liczby nowych ofert odnoto-
wano w Łodzi, gdzie podaż zwiększyła się o 7 proc.. Na 
drugim miejscu uplasowało się Trójmiasto z miesięcznym 
wzrostem na poziomie 5 proc. Jednak analizując ofertę 
mieszkań na rynku wtórnym w największych miastach 
- wskazali autorzy - można zauważyć wyraźne wyhamo-
wanie tempa wzrostu podaży.

"Od lipca do grudnia 2024 roku obserwowaliśmy bar-
dzo dynamiczne przyrosty liczby ogłoszeń - sięgające 
nawet 50 proc. rok do roku. Tymczasem w marcu 2025 
roku wzrost wyniósł już tylko 17 proc., co jest najniższym 
wynikiem od wiosny ubiegłego roku" - wskazała Milena 
Chełchowska z Otodom.

W jej ocenie może to świadczyć o stabilizowaniu się 
rynku. "Od trzech miesięcy wskaźnik odpowiedzi na ogło-
szenia utrzymuje się na wysokim poziomie, co sugeruje, 
że dostępna oferta znajduje realne zainteresowanie wśród 
kupujących. W samym marcu odnotowaliśmy 98 tys. 
odpowiedzi - to o 7 proc. więcej niż miesiąc wcześniej 
i aż o 29 proc. więcej niż rok temu. Taki poziom aktyw-
ności poszukujących naturalnie wpływa na ograniczenie 
dalszego wzrostu liczby nowych ogłoszeń" - zaznaczyła.

W marcu sytuacja na rynku najmu utrzymywała się na 
względnie stabilnym poziomie, zwłaszcza jeśli chodzi 
o ceny. W siedmiu największych miastach Polski opu-
blikowano na portalu Otodom łącznie 17 tys. ogłoszeń 
dotyczących wynajmu mieszkań, co oznacza wzrost o 4 
proc. względem lutego.

Średni koszt najmu kształtował się na poziomie 3080 
zł, niemal tyle samo co miesiąc wcześniej - spadek był 
symboliczny i wyniósł 20 zł. W ujęciu rocznym stawki nadal 
nieznacznie rosną - obecny poziom jest o 60 zł wyższy 
niż w analogicznym okresie 2024 roku. "Dane te mogą 
świadczyć o tym, że rynek w dalszym ciągu utrzymuje 
stabilne ceny - od 4 miesięcy obserwujemy oscylujące 
wokół zera zmiany m/m, oraz symboliczne zmiany r/r." - 
podsumowali eksperci Otodom.

ZAKOPANE WPROWADZI PODATEK 
TURYSTYCZNY? TO MOŻLIWY SKUTEK 

WYROKU SĄDOWEGO
Po wyroku Naczelnego Sądu Administracyjnego  z 1 

kwietnia w sprawie nieważności uchwały Zakopanego 
o pobieraniu opłaty miejscowej od turystów, hotelarze i 
wynajmujący pokoje pod Giewontem nie wiedzą, czy mają 
nadal pobierać daninę. Tatrzańska Izba Gospodarcza 
(TIG) proponuje likwidację opłaty miejscowej i zastąpienie 
jej lokalnym podatkiem turystycznym.

Jak pisaliśmy w Interii turysta wygrał w sądzie z Za-
kopanem w sprawie dotyczącej pobierania przez kurort 
opłaty miejscowej. Naczelny Sąd Administracyjny oddalił 
1 kwietnia kasację miasta i tym samym podtrzymał wyrok 
WSA w Krakowie, który stwierdził nieważność uchwały 
nakładającej taką opłatę.

Lokalny podatek zamiast opłaty miejscowej?
Po wydaniu tego wyroku hotelarze i wynajmujący po-

koje pod Giewontem nie wiedzą, czy mają nadal pobierać 
daninę od turystów. Tatrzańska Izba Gospodarcza (TIG) 
proponuje likwidację opłaty miejscowej i zastąpienie jej 
lokalnym podatkiem turystycznym.

- Sytuacja z opłatą miejscową i ogłoszonym przez 
Naczelny Sąd Administracyjny wyrokiem oznacza dla 
hotelarzy pod Giewontem mało czytelną sytuację w 
kwestii poboru tej daniny. Część hotelarzy z Zakopanego 
zwróciła się do prawników o interpretację przepisów - 
powiedział PAP Karol Wagner z TIG.

Jak dodał, większość przedsiębiorców nadal pobiera 
opłatę miejscową i w pierwszy weekend po ogłoszeniu 
wyroku NSA nie ma z tym problemów.

- Zwróciliśmy się z pytaniami do Urzędu Miasta Za-
kopane, który wskazuje, że nawet jeśli pobór zostanie 
tymczasowo przerwany, to opłata wróci po wejściu w 
życie nowej uchwały, co ma nastąpić 12 kwietnia, z 
dniem wejścia w życie nowej uchwały Rady Miasta w 
tej sprawie - dodał.

TIG postuluje jednak głębsze zmiany systemowe. Izba 
jest za wprowadzeniem nowego rozwiązania - rezygnacji 
z opłaty miejscowej na rzecz podatku turystycznego. 
Jak argumentuje Wagner, taki podatek, choćby sym-
boliczny - np. w wysokości 2 zł za dobę pobytu od 
osoby, byłby nadal przeznaczany na infrastrukturę 
turystyczną, ale miałby mocniejszą podstawę prawną 
i nie podlegałby ocenie jakości powietrza w całym wo-
jewództwie. Wskazał on, że taka danina obowiązuje w 
wielu miastach Europy.

Zakopane nie spełnia norm powietrza dla opłaty miej-
scowej

Według burmistrza Zakopanego Łukasza Filipowi-
cza, przyjęta z końcem marca nowa uchwała o opłacie 
miejscowej, która wejdzie w życie 12 kwietnia, ma być 
podstawą prawną do dalszego pobierania opłaty miej-
scowej od turystów, choć różni się tylko tym, że stawka 
została obniżona z 2 zł do 1,90 zł za dobę. Równocześnie 
burmistrz popiera postulat TIG w sprawie wprowadzenia 
podatku turystycznego. Dotąd rocznie z tytułu opłaty miej-
scowej do budżetu Zakopanego trafiało ok. 4,5-5 mln zł.

- Będziemy robić wszystko, aby dążyć do zmian w 
prawie i wprowadzenia podatku turystycznego. To nic 
nadzwyczajnego - taka danina funkcjonuje na całym świe-
cie - zaznaczył w rozmowie z PAP burmistrz Filipowicz.

W ocenie włodarza miasta orzeczenie NSA jest krzyw-
dzące, bo miasto od lat prowadzi intensywne działania 
na rzecz poprawy jakości powietrza, m.in. rozwijając 
geotermię i sieć gazową.

NSA oddalił kasację miasta i podtrzymał wcześniej-
szy wyrok Wojewódzkiego Sądu Administracyjnego 
w Krakowie, który stwierdził nieważność uchwały o 
pobieraniu opłaty miejscowej w Zakopanem. Skargę 
na uchwałę złożył profesor ASP Bogdan Achimescu, 
który argumentował, że jakość powietrza w Zakopanem 
nie spełnia norm niezbędnych do poboru tej opłaty. W 
sporze sądowym wspierała go Fundacja ClientEarth 
Prawnicy dla Ziemi.

Zgodnie z rozporządzeniem Rady Ministrów z 2007 r., 
samorządy mogą pobierać opłaty miejscowe lub klima-
tyczne, jeżeli dana miejscowość spełnia określone warun-
ki. Rozporządzenie określa m.in. normy zanieczyszczenia 
powietrza, walory klimatyczne i krajobrazowe.

RAFAKO ZOSTANIE URATOWANE? JEST 
WARUNKOWA UMOWA INWESTYCYJNA
Jest nadzieja na ratunek dla Rafako. Pojawia się ona 

dzięki informacji, iż Polimex chce przystąpić do spółki z 
Agencją Rozwoju Przemysłu i Towarzystwem Finanso-
wym Silesia celem przejęcia wybranych aktywów spółki.

Polimex Mostostal zawarł z Agencją Rozwoju Przemy-
słu oraz Towarzystwem Finansowym Silesia warunkową 
umowę inwestycyjną, na podstawie której przystąpią do 
istniejącej spółki utworzonej przez jeden z tych podmio-
tów i obejmą udziały w podwyższonym kapitale zakła-
dowym do wysokości 9 mln zł każda - podał Polimex w 
komunikacie. Ta spółka miałaby podjąć działania w celu 
przejęcia zorganizowanej części przedsiębiorstwa lub 
wybranych aktywów Rafako.

"W drodze przystąpienia do spółki, a następnie objęcia 
udziałów w podwyższonym kapitale zakładowym, zaan-
gażowanie finansowe emitenta w spółce nie przekroczy 
9,15 mln zł" - podał Polimex.

Jak podano, zadaniem spółki będzie podjęcie działań 
nakierowanych na przejęcie zorganizowanej części 
przedsiębiorstwa lub wybranych aktywów spółki Rafa-
ko w upadłości w celu wykorzystania ich potencjału w 
prowadzeniu działalności gospodarczej.

Rafako zostanie uratowane? Działania zainicjował 
resort aktywów państwowych

Na początku marca resort aktywów państwowych poin-
formował, iż podjął działania zmierzające do uratowania 
produkcji upadłej spółki Rafako. Dodano, iż Agencja 
Rozwoju Przemysłu uczestniczy w rozmowach z po-
tencjalnym inwestorem ws. przejęcia spółki i stworzenia 
modelu jej finansowania.

23 stycznia br. syndyk Rafako poinformował o prze-
prowadzeniu do końca lutego br. zwolnień grupowych, 
obejmujących do 699 pracowników spółki. 28 lutego był 
dla setek pracowników Rafako ostatnim dniem pracy. 
Od marca zaś w pracy zostały tylko osoby zatrudnione 
przez syndyka.
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HALINA FRĄCKOWIAK:  
ŻYCIE SŁYNNEJ PIOSENKARKI NIE ZAWSZE BYŁO KOLOROWE

Halina Frąckowiak należy do najpopularniejszych pol-
skich piosenkarek. Jej przeboje potrafi zanucić każdy, 
jednak niewiele osób wie, z jak wieloma rodzinnymi 
dramatami musiała zmagać się gwiazda.

Halina Frąckowiak 10 kwietnia 2022 r. obchodzi 75. 
urodziny oraz 59-lecie działalności artystycznej. Zade-
biutowała bowiem jako 16-latka w poznańskim Domu 
Kolejarza w ramach eliminacji do II Festiwalu Młodych 
Talentów. Dotarła do finału w Szczecinie obok takich 
gwiazd jak Mira Kubasińska, Katarzyna Sobczyk, Zdzi-
sława Sośnicka czy Tadeusz Nalepa. Przez trwającą 
blisko sześć dekad karierę na stałe zapisała się w historii 
polskiej muzyki rozrywkowej.

Jej niezapomniane piosenki: "Bądź gotowy dziś do 
drogi", "Mały elf" czy "Papierowy księżyc" potrafią zanu-
cić wszyscy. Osobista, trudna historia gwiazdy jest 
mniej znana. Jako dziewczynka przeżyła Poznański 
Czerwiec, w latach 80. związała się z opozycjonistą 
Józefem Szaniawskim, którego nazywa się ostatnim 
więźniem politycznym PRL-u. To właśnie z nim ma syna, 
Filipa Frąckowiaka. 41-latek nosi nazwisko matki, a nie 
ojca, bo w ten sposób rodzice chcieli go chronić przed 
reperkusjami, gdy ojca skazano za szpiegostwo. Sama 
piosenkarka przeżyła groźny wypadek, po którym istniało 
ryzyko, że nie będzie już nigdy chodzić, a w 2012 r. 
spadła na nią wieść o tragicznej śmierci Szaniawskiego, 
który zginął w Tatrach.

Halina Frąckowiak. Prawie sześć dekad na 
scenie

Halina Frąckowiak to prawdziwy fenomen. 75-letnia 
gwiazda wciąż koncertuje i udziela się społecznie. 
Obecnie zaangażowała się w pomoc na rzecz Ukrainy, 
ale od lat wiele jej występów miało charakter chary-
tatywny.

Śpiewanie jest moją pasją i misją, daję w ten spo-
sób samą siebie. W wielu sytuacjach jednak chcę dać 
siebie w jakiś konkretny sposób, pomóc w danym mo-
mencie komuś, kto tej pomocy potrzebuje. — mówiła 
w wywiadzie.

Zadebiutowała młodo, w dniu swoich 16. urodzin. 
Wzięła udział w konkursie młodych talentów, bo dzięki 

temu mogła zobaczyć za darmo koncert Czerwono-
-Czarnych. Spontaniczna decyzja otworzyła jej drzwi 
do kariery — sam Jerzy Waldorff w 1964 r. nazwał 
ją "drugą Demarczyk" i wróżył wielkie sukcesy. Nie 
pomylił się.

Halina Frąckowiak, zanim rozpoczęła solowe życie 
estradowe, które przyniosło jej 20 płyt i liczne nagrody, 
współpracowała z takimi zespołami jak: Czerwono-Czar-
ni, Tony, Tarpany, Drumlersi, ABC. W pamięci widzów 
zapisała się nie tylko poruszającymi przebojami jak 
"Serca gwiazd" ze słowami Jonasza Kofty czy "Anna już 
tu nie mieszka", nagranym po tragicznej śmierci Anny 
Jantar, ale także niezwykłą osobowością sceniczną i 
odważnymi kreacjami. Do historii przeszedł jej strój z 
pozłacanej blachy, który miała na sobie podczas wy-
stępu w Opolu w 1970 r.: skąpy stanik i mini spódnica, 
autorstwa Barbary Hoff.

Jednak mimo popularności nigdy nie czuła się gwiazdą. 
Jak wyjaśniła dziennikarce w rozmowie z "Vivą":

"Wtedy w ogóle nie było takiego klimatu. To były kom-
pletnie inne czasy. (...) Żeby śpiewać, trzeba było zdać 
egzaminy z historii sztuki, muzyki przed komisją, której 
przewodniczył profesor Aleksander Bardini. Żyło się wtedy 
w jakimś sensie łatwiej, nie było kolorowej prasy, paparazzi 
sprawdzających, co znana osoba kupiła na śniadanie, w 
kim jest zakochana. Mam wrażenie, że teraz przekracza 
się zbyt wiele granic".

Halina Frąckowiak. Trudne osobiste doświad-
czenia

Dystans do blichtru i sławy wynika u Haliny Frąckowiak 
także z osobistych doświadczeń, które nie były łatwe, 
ale ją ukształtowały. Jako jedno ze swoich najwcześniej-
szych wspomnień przywołuje dramatyczne wydarzenia 
Poznańskiego Czerwca:

"Wszędzie czołgi, białe noce od strzałów. Tata szedł w 
pochodzie, bardzo się o niego bałam. Do dziś pamiętam, 
jak stałam na klatce schodowej i drżałam, czy mama wróci 
do domu z pracy. Później opowiadała, że chyłkiem prze-
mykała pod ścianami domów. Zginął chłopak z sąsiedniej 
kamienicy. Szedł w pochodzie tuż przed tatą" — zdradziła 
w rozmowie z "Vivą".

Jako najszczęśliwsze w swoim życiu wspomina wcze-
sne lata 80.   Po rozwodzie z reżyserem Krzysztofem 
Bukowskim związała się wówczas z dziennikarzem 
Józefem Szaniawskim, wkrótce urodził im się syn. 
Gwiazda dużo koncertowała, godząc karierę z nową 
rolą mamy i odnajdywała się w tym świetnie. Niestety 
rodzinna idylla skończyła się, gdy w 1985 r. PRL-ow-
skie władze skazały Szaniawskiego za współpracę z 
Radiem Wolna Europa.

Szaniawskiego oskarżono o współpracę z CIA, skazano 
na 10 lat więzienia. Dla Haliny Frąckowiak był to cios, ale 
nigdy nie opuściła ukochanego — walczyła o jego uwol-
nienie, wykorzystując swój status gwiazdy, odwiedzała 
go także w więzieniu zawsze elegancko ubrana, co robiło 
wrażenie na strażnikach. A gdy nikt nie patrzył — płakała, 
załamana złym stanem uwięzionego.

Ona na mnie strasznie czekała, tak jak może czekać 
kochająca kobieta.

— wspominał Józef Szaniawski po tym, jak 1989 r. 
został uniewinniony przez Sąd Najwyższy, który określił 
go jako ostatniego więźnia politycznego PRL.

Rodzinne szczęście znów nie trwało długo. Zaledwie 
dwa miesiące później, jadąca na koncert piosenkarka 
uległa groźnemu wypadkowi.

"Miała taką pokaleczoną twarz i bezwładne w nogi 
gipsie. Byłem przerażony, ale nawet przez sekundę nie 
pomyślałem, że mama może umrzeć. Mamy przecież nie 
umierają", wspominał jej syn Filip Frąckowiak.

Filip Frąckowiak. Dzieciństwo syna gwiazdy
Filip w chwili wypadku mamy, po którym groziła jej 

amputacja nóg, które przez kilka miesięcy nie chciały 
się zrastać, miał zaledwie 10 lat. Poprzednie pięć lat 
spędził bez ojca, który siedział w więzieniu. Chłopiec, 
choć nagle stracił tatę, nie wiedział tak naprawdę, co się z 
nim stało. Artystka mówiła mu, że jego ojciec wyjechał za 
granicę — w ten sposób chciała zaoszczędzić jedynakowi 
zmartwień. Z tego samego powodu rodzice zdecydowali, 
by Filip nosił nazwisko matki.

Gdy Józef Szaniawski wyszedł na wolność, nad-
rabiali z synem stracony czas. Filip Frąckowiak pisał 
w jednym z felietonów: "Pamiętam dokładnie chwilę, 
kiedy jako 9-letni chłopiec późnym zimowym wieczo-
rem niecierpliwie stałem przy zaszronionym oknie, 
wyczekując samochodu rodziców. Przykładałem nos 
do szyby najmocniej, jak to było możliwe, by wychylić 
się i dostrzec zbliżające się światła. Pamiętam bardzo 
dokładnie, kiedy tej pierwszej nocy, po pięciu latach, 
Tata pierwszy raz głaskał mnie po głowie. Tak długo go 
nie było, że tamten dziewięciolatek nawet nie wiedział, 
co powiedzieć… Nie wiedział, gdzie był Ojciec, ani że 
ta rozłąka miała trwać nie pięć, a 10 lat. W milczeniu 
leżałem na łóżku, a jego ciężka, ale łagodna dłoń, 
przesuwała się po moich skroniach".

Ojciec i syn stali się sobie bardzo bliscy. Do tego stopnia, 
że Filip poszedł w jego ślady: 41-latek jest absolwentem 
stosunków międzynarodowych Collegium Civitas. W latach 
2004-2011 był dziennikarzem w redakcji zagranicznej 
w TVP. Od 2012 r. pozostaje dyrektorem Izby Pamięci 
Płk. Ryszarda Kuklińskiego — funkcje tę przejął po ojcu, 
który w 2012 r. zmarł w tragicznym wypadku w Tatrach. 
Chwilę przed wypadkiem zadzwonił jeszcze do syna, by 
opowiedzieć mu, jak piękna jest pogoda w górach.

Aby upamiętnić swojego ojca, Filip Frąckowiak wydał 
jego biografię "Józef Szaniawski. Ostatni więzień poli-
tyczny PRL".

KULTURAKULTURA
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(610) 810-5050
contact@evopool. com

• Pool opening and closing
• Weekly maintenance
• Equipment repair and replacement
• Pool renovation

Service area: Bucks, Montgomery and Delaware county

With Evo Pool Service!
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MINISTER ZDROWIA GŁOSOWAŁA ZA 
OBNIŻENIEM SKŁADKI ZDROWOTNEJ

Minister zdrowia Izabela Leszczyna zagłosowała za 
obniżeniem składki zdrowotnej – wynika z oficjalnych 
danych opublikowanych na stronie Sejmu. To istotny sy-
gnał, biorąc pod uwagę, że zmiany dotyczą finansowania 
systemu ochrony zdrowia.

Za rządowym projektem opowiedziało się 213 posłów. 
Przeciw głosowało 190, a 25 wstrzymało się od głosu. 
Projekt trafi teraz do Senatu.

Przeciwni byli posłowie Lewicy, Partii Razem oraz 
większość klubu PiS. Siedmiu posłów PiS, w tym Janusz 
Kowalski i Mariusz Kałużny, wstrzymało się od głosu. 
Podobnie postąpiła Konfederacja.

Rząd argumentuje, że nowelizacja uprości zasady na-
liczania składki i obniży jej wysokość, przede wszystkim 
dla drobnych przedsiębiorców i osób o niskich dochodach. 
Wejście w życie reformy zaplanowano na początek 2026 
roku. Koszt dla budżetu: 4,6 mld zł rocznie.

Nowe zasady naliczania składki zdrowotnej:
9 proc. od 75 proc. minimalnego wynagrodzenia – dla 

wszystkich przedsiębiorców (część podstawowa),
4,9 proc. od nadwyżki powyżej 1,5× średniej krajowej 

– dla rozliczających się liniowo lub według skali,
3,5 proc. od dochodu powyżej 3× średniego wynagro-

dzenia – dla ryczałtowców,
preferencyjne stawki dla podatników na karcie podat-

kowej.
Nowelizacja znosi również możliwość odliczenia składki 

zdrowotnej od podatku dochodowego..

MEDYCZNA MARIHUANA W POLSCE. 
„OGRANICZONE MONITOROWANIE 

DYSTRYBUCJI”
GIF ma ograniczone możliwości monitorowania 

dystrybucji surowca farmaceutycznego wytwarzanego 
z konopi innych niż włókniste. Weryfikacja odbywa się 
jedynie w ujęciu ilościowym – informuje Ministerstwo 
Zdrowia w odpowiedzi na wątpliwości parlamenta-
rzystki.

Medyczna marihuana, wprowadzona do obrotu w Pol-
sce w 2017 roku, jest stosowana w leczeniu i łagodzeniu 
objawów wielu schorzeń, takich jak ból neuropatycz-
ny, stwardnienie rozsiane czy padaczka lekooporna. 
W związku z jej rosnącym zastosowaniem, pojawiła się 
sugestia wprowadzenia jasnych wytycznych dotyczących 
standaryzacji ekstraktów konopnych, metod ekstrakcji 
oraz dawkowania, aby zapewnić bezpieczne i skuteczne 
leczenie. Pomimo uregulowań prawnych, monitoring 
obrotu marihuaną medyczną w Polsce wciąż nastręcza 
trudności, a nadzór nad bezpieczeństwem terapii koncen-
truje się głównie na lekach recepturowych zawierających 
ten surowiec.

W styczniu posłanka Koalicji Obywatelskiej Małgorzata 
Niemczyk złożyła interpelację dotyczącą standaryzowania 
form marihuany medycznej, metod jej ekstrakcji, dawko-
wania oraz potencjalnych działań niepożądanych. Dzięki 
zmianie przepisów z 2017 r., marihuana została legalnie 
wprowadzona do obrotu jako surowiec farmaceutyczny. 
Można ją stosować w leczeniu oraz łagodzeniu objawów 
towarzyszących określonym chorobom m.in.: bólu neu-
ropatycznym i nowotworowym u chorych niereagujących 
na standardowe leczenie lekami przeciwbólowymi, a 
także w padaczce lekoopornej, stwardnieniu rozsianym, 
nieswoistym zapaleniu jelit, chorobie Parkinsona, zespole 
Tourette’a oraz nudnościach i wymiotach wywołanych 
chemioterapią.

Co zawiera medyczna marihuana?
Medyczna marihuana zawiera dwie główne substancje 

czynne: THC (tetrahydrokannabinol) oraz CBD (kan-
nabidiol). THC wykazuje działanie psychostymulujące, 
immunosupresyjne, a także przeciwbólowe, przeciwza-

palne, pobudzające i przeciwwymiotne. Dodatkowo, THC 
zwiększa apetyt i obniża ciśnienie śródgałkowe oka. Z 
kolei CBD, które nie ma działania psychoaktywnego, 
wykazuje właściwości przeciwbólowe, przeciwzapalne, 
przeciwwymiotne, a także działa przeciwdrgawkowo 
i przeciwlękowo. W zależności od proporcji THC i CBD 
w surowcach farmaceutycznych, lek może mieć różne 
efekty i zastosowanie terapeutyczne.

Wprowadzenie jasnych wytycznych dla leka-
rzy i farmaceutów

Posłanka w interpelacji podkreśliła konieczność uregu-
lowania oraz szczegółowego doprecyzowania przepisów 
w zakresie standaryzowanych ekstraktów konopnych, ze 
względu na szeroki zakres działania substancji czynnych 
zawartych w medycznej marihuanie.

- Jasne wytyczne dla farmaceutów i lekarzy są nie-
zbędne, aby w sposób kontrolowany i zgodny z pra-
wem wykorzystywać potencjał medycznej marihuany, 
zwłaszcza w postaci precyzyjnie standaryzowanych 
i ściśle dozowanych ekstraktów – dodała Małgorzata 
Niemczyk.

Pytania do Ministerstwa Zdrowia
Posłanka Koalicji Obywatelskiej zwróciła się do mi-

nistra zdrowia z pytaniem, czy Ministerstwo Zdrowia 
dostrzega potrzebę wprowadzenia jasnych wytycznych 
dla lekarzy i farmaceutów dotyczących stosowania i spo-
rządzania precyzyjnie standaryzowanych oraz ściśle 
dozowanych ekstraktów marihuany medycznej. Zwróciła 
również uwagę na konieczność wprowadzenia bardziej 
jednolitej praktyki aptecznej, tak aby każda apteka, zgod-
nie z art. 95 ustawy Prawo farmaceutyczne, rzeczywiście 
zapewniała możliwość sporządzenia leku recepturowe-
go z marihuany medycznej w terminie uzgodnionym z 
pacjentem.

Posłanka zapytała również, czy resort zdrowia prowadzi 
monitoring obrotu marihuaną medyczną jako surowcem 
farmaceutycznym oraz na bieżąco analizuje stosowa-
ne metody ekstrakcji, dawkowania oraz występujące 
działania niepożądane, aby zapewnić bezpieczeństwo 
i skuteczność terapii.

Odpowiedź Ministerstwa Zdrowia
Wiceminister zdrowia Marek Kos w odpowiedzi na 

interpelację stwierdził, że zgodnie z przepisami rozpo-
rządzenia Ministra Zdrowia z dnia 5 grudnia 2017 roku, 
szczegółowy zakres danych oraz lista dokumentów, 
które należy dołączyć do wniosku o dopuszczenie do 
obrotu surowca farmaceutycznego do sporządzania 
leków recepturowych, zostały określone w załącznikach 
do tego aktu. Dotyczy to m.in. ziela konopi innych niż 
włókniste, wyciągów, nalewek farmaceutycznych oraz 
żywicy konopi. W procesie dopuszczenia surowca do 
obrotu oceniana jest przede wszystkim dokumentacja 
jakościowa produktu.

Warto podkreślić, że w przypadku surowców far-
maceutycznych, takich jak Cannabis flos, nie są wy-
magane dokumenty związane z oceną kliniczną ani 
niekliniczną, a jedynie dokumentacja dotycząca jakości 
produktu. Cannabis flos, jako surowiec farmaceutycz-
ny, służy do sporządzania leków recepturowych, czyli 
produktów leczniczych przygotowanych w aptece na 
podstawie recepty lekarza. Z kolei, zgodnie z ustawą 
Prawo farmaceutyczne, recepta na lek recepturowy 
musi zawierać m.in. skład jakościowy i ilościowy leku, 
a także jego postać, moc oraz sposób dawkowania. 
Ostateczna decyzja o tym, jak pacjent ma przyjmować 
dany lek (częstotliwość, dawka) należy do lekarza, który 
wystawia receptę.

Ministerstwo Zdrowia stwierdza, że propozycja wprowa-
dzenia przepisów prawa dotyczących „jasnych wytycznych 
dla lekarzy i farmaceutów” w zakresie dostosowania 
i sporządzania precyzyjnie standaryzowanych oraz ściśle 
dozowanych ekstraktów marihuany medycznej, a także 
w celu ujednolicenia praktyki aptecznej, budzi pewne 

wątpliwości. W pierwszej kolejności należy rozważyć, 
czy po wprowadzeniu proponowanej zmiany możliwe 
będzie uznanie ziela z konopi innych niż włókniste oraz 
wyciągów czy przetworów na bazie tego ziela za surowce 
farmaceutyczne.

Surowiec farmaceutyczny, z założenia, jest przezna-
czony do sporządzania leku, z możliwością użycia in-
nych substancji w celu stworzenia gotowego preparatu. 
Dopiero w przypadku gotowego leku, w tym jego postaci 
i sposobu podania, określa się dawkowanie oraz sposób 
aplikacji. Warto zaznaczyć, że surowiec farmaceutyczny 
nie zawiera charakterystyki produktu leczniczego ani 
ulotki, która zawiera szczegółowe informacje dotyczące 
dawkowania, wskazań, przeciwwskazań, interakcji czy 
działań niepożądanych.

W procedurze dopuszczenia do obrotu surowca far-
maceutycznego, podlega ocenie jedynie dokumentacja 
jakościowa produktu, a nie dokumentacja kliniczna. 
Surowiec zawiera jedynie etykietę z podstawowymi 
informacjami identyfikującymi go, przeznaczoną dla far-
maceuty, który sporządza lek recepturowy na podstawie 
recepty lekarskiej. Jeśli wprowadzono by szczegółowe 
informacje na temat dawkowania i częstotliwości po-
dawania surowca, należałoby równocześnie wymagać 
dostarczenia odpowiedniej dokumentacji potwierdzającej 
zasadność proponowanego dawkowania. To mogłoby 
sprawić, że surowiec farmaceutyczny zacznie przypo-
minać produkt leczniczy.

Zgłaszanie działań niepożądanych
Zgodnie z ustawą Prawo farmaceutyczne, jednym z 

zadań Prezesa Urzędu Rejestracji Produktów Leczni-
czych, Wyrobów Medycznych i Produktów Biobójczych 
jest zbieranie i analiza zgłoszeń dotyczących działań 
niepożądanych produktów leczniczych. Celem tych działań 
jest monitorowanie bezpieczeństwa stosowania leków 
oraz podejmowanie odpowiednich działań w przypadku 
wykrycia nowych zagrożeń, które mogą wynikać z ich 
stosowania.

Prezes Urzędu prowadzi nadzór nad bezpieczeństwem 
produktów leczniczych, analizując zgłoszenia dotyczące 
działań niepożądanych. Na tej podstawie podejmowane 
są działania mające na celu poprawę bezpieczeństwa 
pacjentów, zgodnie z przepisami ustawy.

W kontekście medycznej marihuany, należy jednak 
podkreślić, że surowiec farmaceutyczny Cannabis 
flos, czyli ziele konopi, nie podlega bezpośredniemu 
nadzorowi Prezesa Urzędu. Nadzór obejmuje jedynie 
leki recepturowe, które zawierają ten surowiec, a więc 
te, które są przygotowywane na podstawie recepty 
lekarskiej.

Monitoring medycznej marihuany
Wiceminister zdrowia podkreśla, że to Główny In-

spektor Farmaceutyczny (GIF) pełni rolę organu od-
powiedzialnego za regulowanie działalności związanej 
z wykorzystaniem ziela konopi innych niż włókniste 
do produkcji surowca farmaceutycznego, a także za 
dystrybucję tego środka odurzającego. GIF wyda-
je zezwolenia na prowadzenie określonego rodzaju 
działalności oraz pozwolenia przywozowe, co stanowi 
część jego obowiązków. Jednakże, w ramach tych 
zadań, GIF ma ograniczone możliwości monitorowania 
dystrybucji surowca farmaceutycznego wytwarzanego 
z konopi innych niż włókniste. Weryfikacja odbywa 
się jedynie w ujęciu ilościowym, bazując na danych 
dotyczących przywozu raportowanych przez podmioty, 
które uzyskały pozwolenia od GIF. Dodatkowo, infor-
macje o wydaniach do pacjenta pochodzą z dokumen-
tów realizacji recept. Warto podkreślić, że podmioty 
prowadzące obrót tym surowcem nie są zobowiązane 
do raportowania swoich działań do Zintegrowanego 
Systemu Monitorowania Obrotu Produktami Leczni-
czymi (ZSMOPL), co ogranicza bieżące monitorowanie 
tego obrotu przez GIF.
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Яркая и позитивная неделя, особенно для тех, кто занимается вопросами социальной интеграции, личностного развития, 
профессиональной деятельности. Это идеальный период для глубокой работы над личными и деловыми отношениями, достижения 
баланса между внутренними и внешними процессами.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

Вы на волне успеха! Присутствует 
ощущение судьбоносности происходя-
щего. Неделя принесёт новые возмож-
ности для прорыва из тупиковой ситуа-
ции, как в карьере, так и личной жизни. Вы 
можете получить важное предложение 
или шанс, о котором давно мечтали.  
   
Главный фокус: новые возможности в 
финансах и личных отношениях. Могут 
вернуться старые чувства или люди из 
прошлого. Это время анализировать, 
но не спешите с выводами и не давайте 
необдуманных обещаний — позже 
можете пожалеть.

Инсайты и неожиданные решения — 
благодаря возвращению к прошлому, 
переосмыслению чувств и пересмотру 
договорённостей. Если вы давно ждали 
знака от Вселенной — он наступает 
именно сейчас. Мир дарит вам шанс на 
успех, рост, удачу. 
  
Сейчас появляется возможность пере-
варить все события и понять, что 
изменилось в вашей жизни. Вы можете 
получить заслуженное вознаграждение 
за труды. Важно прислушиваться к себе, 
пересмотреть режимы труда и отдыха. 
 

Не бойтесь неожиданных поворотов — 
они могут привести вас к лучшему. 
Обстоятельства недели помогают 
выйти на более высокий уровень, 
дают шанс вырваться из привычных 
рамок и найти новые пути к успеху.  
Появляются возможности заработать.

Неделя несёт неожиданные, но важные 
события, для многих представителей 
знака — энергию судьбоносных перемен. 
Важные для вас ситуации приобретают 
масштаб, особенно в обучении, поездках 
или творческих начинаниях. Это время 
для переоценки партнёрств.

Главный фокус недели: финансы и 
ценности. Может возникнуть необхо-
димость вернуться к прошлым отно-
шениям, темам или проектам. Не спе-
шите с выводами — пока это время для 
анализа, а не для действий.  Это время 
для налаживания отношений с близкими.

Трансформация и личностный рост — 
основные тенденции этого периода. 
Неделю можно назвать переломной — 
ожидайте важные знаки судьбы. Можете 
ощутить мощный импульс в творчестве 
или карьере. Но не торопитесь с 
кардинальными решениями.

Главный фокус: поиск новых смыслов 
и расширение горизонтов. Смелые 
действия и обретение силы делают 
вас победителем. Ритм жизни очень 
динамичный, но важно не пере-
усердствовать и соблюдать пра-
вильный режим труда и отдыха.

Неделя подходит для завершения 
старых дел и расставления точек над 
«i». Вдохновение придёт неожиданно — 
главное, не упустить его. Возможен 
неожиданный прорыв! Будьте открыты 
к переменам и доверяйте потоку жизни и 
людям, которые вас окружают

У вас появляется шанс на масштабный 
успех, если переосмыслите свои цели 
и ценности. Избегайте излишнего 
самокопания. Неделя благоприятна для 
пересмотра старых идей и своего круга 
общения. Люди из прошлого могут снова 
появиться в вашей жизни. 

Вас ожидают новые этапы в роман-
тических отношениях и профес-
сиональной сфере. Подходящее время 
для того, чтобы открыть свое 
дело и продемонстрировать миру 
свои таланты. Апрель сулит новые 
перспективы, но не торопите события.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. АРАП. 6. ФУРА. 9. ИНИЦИАЛ. 11. ЗИГЗАГ. 12. АБСУРД. 14. МУСТАНГ. 17. УЧАСТИЕ. 18. МОНОКЛЬ. 19. НА-
СЕЧКА. 20. АДАМАНТ. 24. НАКАТКА. 28. ГИЕНА. 30. ОРЕХ. 31. ЛАТЫ. 32. ОБИЛИЕ. 33. СТРЕМЯ. 34. ГАЕР. 36. 
ЦЕЛЬ. 37. ПЯТКА. 38. ГАБАРИТ. 42. СОЛЯРКА. 46. ОНДАТРА. 47. НИВЕЛИР. 48. ЛОПАСТЬ. 49. НАДЕЖДА. 52. 
АНГИНА. 53. ЗАТВОР. 54. ДВОРНИК. 55. УТРО. 56. ИШАК.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. РОЗЕТКА. 3. ПИГМЕНТ. 4. ПИРС. 5. НИША. 6. ФЛАГМАН. 7. РИСУНОК. 8. ХИБАРА. 10. БРИКЕТ. 13. ФУГА. 
15. ТРЕНЕР. 16. ТЬМА. 21. ДЕРЖАВА. 22. МАХОРКА. 23. НОСИЛКИ. 25. АЛЛЕГРО. 26. АБЛЯЦИЯ. 27. КОТЕ-
ЛОК. 28. ГРИПП. 29. АСТРА. 35. АТТАШЕ. 38. ГОНГ. 39. БИВЕНЬ. 40. РАЛЛИСТ. 41. ТОРНАДО. 42. САЛАЗКИ. 
43. ЛОПАТКА. 44. РАСХОД. 45. АЛЬТ. 50. ДВОР. 51. ЖАНР.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 6. Предпочтение, льгота, предоставляемая кому-либо. 8. Текущий струёй во-
дный поток. 10. Прозрачная разновидность корунда. 11. Большой пассажирский рейсовый самолёт. 
12. Денежное возмещение за пользование чем-нибудь. 15. Отрезок дистанции в спортивных соревно-
ваниях. 19. Спортсмен, активно борющийся за победу. 20. Кисломолочный напиток, приготовляемый 
из топлёного молока, заквашенного сметаной. 21. Соединение металлических частей, нагретых до 
высокой температуры, путём ковки или сжимания их. 22. Подвеска для украшения на цепочке или на 
браслете. 23. Царская регалия - жезл, украшенный драгоценными камнями и резьбой. 24. Женщина по 
отношению к своему мужу. 25. Вымершие пресмыкающиеся и земноводные. 27. Взлётно-посадочное 
устройство самолёта. 30. Металлические, пластмассовые трубочки для завивки волос. 31. Изделия 
тонкой керамики. 32. Поперечный брусок, закрывающий проём между дверью и полом. 34. Создание 
кинофильма на основе литературного произведения.

По вертикали: 1. Минерал, наиболее распространённая в земной коре модификация углерода. 2. Воз-
душное пространство как распространитель радиоволн. 3. Вид крупяной каши. 4. Ощущение жара, 
исходящего от загорелого, румяного лица. 5. Холодное оружие. 7. Руководство, инструкция. 9. Соеди-
нение бетона и стальной арматуры. 13. Узкий неглубокий овраг. 14. Тригонометрическая функция. 16. 
Метель. 17. Опёка над имуществом. 18. Органы дыхания водных животных. 19. Тяжёлая ноша, груз. 
26. Разновидность ошейника. 28. Совокупность учреждений по удовлетворению бытовых нужд. 29. 
Большая южноазиатская летучая мышь. 32. Предмет верхней одежды. 33. Пернатый вестник весны.
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По горизонтали: 7. Участник судебного слушания. 8. Двухколёсная повозка. 9. Водя-
ной вал на поверхности водоёма. 11. Духовой музыкальный инструмент, входящий в состав 
духового оркестра. 13. Текст между двумя отступами в начале строк. 15. Процессы отбели-
вания, крашения, печатания рисунка ткани. 17. Приспособление для укрепления режущего 
инструмента в металлорежущих станках. 18. Прибор для измерения силы тока. 19. Самое 
лучшее, избранное, отборное. 21. Учреждение для хранения старых, старинных докумен-
тов. 22. Человек, который обладает высоким мастерством в какой–нибудь области. 23. Ор-
ганизм, сохранившийся как пережиток древних эпох. 25. Двуглавая мышца между плечом и 
локтем, сгибающая руку в локтевом суставе. 27. Элемент измерительного, сигнального, или 
управляющего устройства. 30. Узкий поток текущей воды, жидкости. 31. Профессиональное 
владение певческим мастерством. 32. Проход, дыра. 34. Свободный стих, строящийся без 
учёта числа слогов и ударений в стихотворной строке. 35. Перегонка нефти и нефтепро-
дуктов посредством термической обработки. 36. Осадочная горная порода, состоящая из 
крупинок твёрдых минералов. 38. Модель, предварительный образец. 39. Группа кочевых 
цыган. 40. Машина для обезглавливания. 41. Театральное представление.

По вертикали: 1. Устройство для преобразования энергии в работу по перемещению 
транспортной машины. 2. Место, где возводится какое-либо сооружение. 3. Осадочная гор-
ная порода. 4. Подвижная конечная часть кисти руки, стопы ноги. 5. Тот, кто действует, опи-
раясь на произвол, собственную прихоть. 6. Поездка, прогулка с образовательной, научной, 
спортивной или увеселительной целью. 10. Крепкий алкогольный напиток, приготовленный 
из виноградного спирта, настоянного на полыни и анисе. 11. Устройство, выдающее им-
пульсные сигналы через заданный промежуток астрономического времени. 12. Длинная 
узкая полоса из какого–нибудь материала. 14. Физические упражнения, направленные на 
достижение высоких результатов в соревнованиях. 16. У древних греков и римлян - соору-
жение для зрелищ. 17. Лекарственное растение. 20. В дореволюционной России: обычные 
сухопутные войска в отличие от гвардии. 21. Имущество, принадлежащее физическому или 
юридическому лицу. 24. Самостоятельная часть театрального представления. 25. В сред-
ние века — императорская грамота или постановление. 26. Твёрдая основа тела животных. 
27. Верховный правитель, пользующийся неограниченной властью. 28. Подвесная постель 
из парусины. 29. Аппарат, соединяющий в себе радиоприёмник и магнитофон. 32. Пределы, 
в которых распространено какое–нибудь явление, зона, пояс. 33. Маленькая мягкая круглая 
шапочка. 36. Стихотворное и музыкальное произведение для исполнения голосом. 37. Де-
коративная ваза для цветочного горшка.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ ВИДАТНИЙ УКРАЇНСЬКИЙ 
АЛЬПІНІСТ ТАРАС ЦУШКО

Під час виконання бойового завдання загинув видатний альпініст, майстер 
спорту, військовослужбовець Збройних сил України Тарас Цушко.

Про це повідомив у Фейсбуці Комітет Верховної Ради з питань молоді і 
спорту.

Зазначається, що Цушко був «серцем і душею» альпіністського клубу 
«Одеса», членом збірної команди України, багаторазовим чемпіоном 
у технічному, зимовому та скельному класах.

«Він підкорював вершини, що доступні лише обраним – Ак-су, Слєсова, 
Асана, Бодхана… І надихав інших: як інструктор, наставник, друг. Його добре 
слово, досвід і підтримку пам’ятають покоління альпіністів, яких він навчав 
у горах Кавказу й Паміро-Алая. Людина сили, світла й доброти», – зауважили 
в комітеті.

До лав ЗСУ Цушко долучився три роки тому як доброволець, мріяв про 
перемогу та повернення до мирного життя, про нове відродження одеського 
альпінізму. Побратими згадують його як чуйного, надійного, завжди готового 
допомогти.

Загинув оборонець 2-го квітня у віці 45 років. Поховали його на 
Крижанівському цвинтарі (Одеська область).

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
9. ДЕСАНТНИК. 11. ТАБУРЕТКА. 12. ПОМОЛ. 13. АРХАЛУК. 15. КАНТАТА. 16. ПАРИ. 17. ЕНОТ. 
18. ЯРЛЫК. 20. СОВЕТ. 21. ЧАЙКА. 24. ЛОКОН. 25. ЛУК. 27. АНЕКДОТ. 28. ПУД. 29. МИРАЖ. 30. 
ПАРОМ. 31. ФРОНТОН. 32. БИДОН. 34. ПОТОП. 37. ВАЛ. 38. МИНАРЕТ. 40. ДОК. 41. ВЫВОД. 42. 
ДЮШЕС. 44. ЗАВЕТ. 47. ЦАПЛЯ. 48. ПОНИ. 49. ПЛЯЖ. 51. ВАЛЕНОК. 52. КОЛОННА. 53. СИНОД. 
55. АКВАМАРИН. 56. НУМЕРАЦИЯ.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
1. ТЕРРАРИУМ. 2. МАГАРЫЧ. 3. ОТКУП. 4. ТИП. 5. ЗАЛ. 6. БУРАТ. 7. НЕЙТРОН. 8. ЭКСТРЕМУМ. 
10. КОПИЯ. 11. ТОТЕМ. 14. КАЧКА. 15. КОЙОТ. 19. КАША. 20. СОВА. 22. АНЕРОИД. 23. СКАН-
ДАЛ. 24. ЛОГОПЕД. 26. КИЗИЛ. 28. ПОХОД. 32. БАЛАЛАЙКА. 33. ОПЫТ. 35. ОТЕЦ. 36. ПОСЛАН-
НИК. 38. МОТОК. 39. ТЮФЯК. 41. ВЕТЕРАН. 43. САМОКАТ. 45. ФИЛИН. 46. ШПИОН. 48. ПОКАЗ. 
50. ЖОКЕЙ. 53. СИГ. 54. ДУБ.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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267-984-3173
332 Bustleton Pike  

Rear Suite Feasterville, PA 19053

Замира - ваш лицензированный косметолог-эстетист,  
поможет вам достичь невероятной красоты кожу, о которой вы мечтаете!

С помощью передовых технологий и профессиональных 
методик, я предлагаю вам уникальный набор услуг:

Не упустите шанс преобразить  
свою кожу уже сегодня! 

Запишитесь на консультацию  
по телефону или напишите нам  

в Instagram.

 Jet Plasma (холодная плазма) - революционный метод, 
который подтягивает кожу, разглаживает морщины и 
осветляет гиперпигментацию.

 Уход за лицом - индивидуально подобранные процедуры 
для здоровья и красоты вашей кожи.

 Массаж лица - расслабьтесь и освежите вашу кожу 
приятным массажем.

 Химические пилинги - обновление кожи для более яркого 
и молодежного вида.

 Микронидлинг - стимуляция естественного 
регенерационного процесса кожи.

 Ботокс - эффективное средство для борьбы  
с мимическими морщинами.

 Лазерное удаление пигментации IPL - безопасное и 
эффективное решение для проблемы пигментации кожи.

 Лазерная эпиляция - навсегда забудьте  
о нежелательных волосках!
И это только начало! У нас есть много других процедур, 

чтобы сделать вашу кожу прекрасной.

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону

Turnkey projects 
●● KITCHENS, TAPS, PLUMBING, APPLIANCES
●● DOORS, WINDOWS, TRIMS, LOCKS
●● BATHROOM RENOVATION
●● WALL RENOVATION, PAINTING FLOORS, TILES, LAMINATE
●● DECK, GARAGE AND BASEMENT RENOVATION 

Insurance, warranty on work

R E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O NR E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O N
ALL TYPES OF INTERIOR REPAIRS

 Ukrainian and Russian speaker  
732-207-0174

English speaker 
267-938-9040

U N D E R H I L L 
LIONS LLC

АГЕНТСТВО ПО УХОДУ  ЗА 
ПОЖИЛЫМИ ЛЮДЬМИ

PAS Program - вы можете 
ухаживать за вашими 
родными и друзьями.
Позвонив нам,  вы станете 
частью  нашей большой,  
дружной и заботливой 
семьи!

Phone: 215-953-9225215-953-9225 
255 E. Street Road,  Feasterville, PA 19053 • 

vitacarehha.com

Registered Nurses,  
Physical Therapists,  
Home Health Aides

Over 20 years in business!!!



DIJAS FOODS DISTRIBUTION, INC
НАНИМАЕТ:

● PRODUCTION ASSOCIATES
● PRODUCTION MANAGER
● SALES MANAGER
● WAREHOUSE MANAGER

Зарплата $17-$22 в час. Бонус! Медицинская страховка! Оплачиваемый отпуск! 
Возможность карьерного роста!

НЕОБХОДИМО: легальный статус и знание английского языка!!!

● LOCAL NON-CDL DRIVER
     ($26-30/Hr, must have a NYC driving experience,         
     clear driver's record), Full Time, no weekends

● MERCHANDISER  
   AND SALES SUPPORT ASSOCIATE
    REQUIREMENTS: Bachelor’s degree,  
    5+ years of experience in sales support,  
    able to drive a car daily to visit customers’ sites

☎ 267-342-0659


